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ÖNKOrMáNYZATi HÍrEK

Kedves dunaKiliti és tejfaluszigeti laKosoK!
A Dunakiliti Krónika előző lapszá-
ma óta eltelt időszakról számolok 
be Önöknek. Ahogy az előző idő-
szakokban, úgy most is szép si-
kerek vannak mögöttünk, és szép 
feladatok várnak ránk. Ez mindig 
kellő erőt és lendületet ad nekem, 
mint polgármesternek, akinek 
Önök szavaztak bizalmat.
Nyertünk a Bölcsőde pályázaton

2019. február 1-jén érkezett a hír, 
hogy Dunakiliti Község Önkor-
mányzata 175 millió Ft-ot nyert a 
Kiserdei Bölcsőde építésére. A két-
csoportos 24 férőhelyes új intéz-
mény a Zöldkereszt, a régi Védő-
női Szolgálat helyén létesül majd. 
Az építkezés a régi épület bontása 
után indul 2019 nyarán. Végtele-
nül örülök a sikernek! Képzeljék 
el, hogy egy év múlva, már nem 
kell azon aggódnia a kisgyermekes 
anyukáknak, hogy hol helyezzék el 
gyermekeiket, ha vissza szeretné-
nek menni, vagy vissza kell menni-
ük dolgozni. Csak beadják jelent-
kezésüket a Kiserdei Bölcsődébe 
gyermekeik számára, és itt helyben 
érezhetik biztonságban egész nap a 
kicsiket. 
Elfogadtuk településünk költség-
vetését
2019. február 27-én döntött a kép-
viselő-testület a 2019. év költségve-
téséről. 752.302.746 Ft-ból gazdál-

kodunk idén. Ebből jelentős rész 
fordítódik fejlesztésre. Benne van 
a bölcsődére nyert pályázati összeg 
is, mely 175 millió Ft. 65 millió 
Ft a telkeknél az útépítés és közel 
15 millió a közvilágítás kiépítése. 
Megújítjuk a Faluközpontban a 
térfigyelő kamerarendszert. Járdát 
építünk 7 millió Ft-ból a Kis-Duna 
utcában. Útterveket készíttetünk, 
hogy készen álljunk a Modern Fal-
vak Program kapcsán a járdafelújí-
tásra, az útépítésre. Tudom, hogy 
a Huszonnégyesi út mellett lakók 
is nagyon várják már ezt. Tovább 
szeretnénk bővíteni a temető terü-
letét. Elkészíttetjük a Batthyány-
kastélyhoz vezető útszakaszt is 11 
millió Ft-ért, melynek a fele Leader 
pályázati forrásból lesz. Számol-
tunk a 35 millió Ft-os közösségépí-
tő pályázati kerettel is, mely öt évre 
szóló támogatási összeg. 57 milliós 
a Közös Önkormányzati Hivatal 
költségvetése, és 65 milliós a Kis-
erdei Óvoda működési költsége. 
A Községüzemeltető Kft.-vel több 
mint 40 millió Ft-os szerződést kö-
töttünk a karbantartási feladatok 
ellátására, a zöldhulladék-lerakó 
működtetésére és a közterületek 
gondozására. Fontos mindannyi-
unk számára, hogy rendezett, szép 
környezetben éljünk. Módosítjuk a 
rendezési tervünket, ahol szüksé-
ges. Az általános tartalékkeretben 
38 millió Ft van jelenleg. Működ-
tetjük immár gyönyörű környe-
zetben a Védőnői Szolgálatot (7,1 
millió Ft), a Közösségi Házat (5,5 
millió Ft), a Sportcsarnokot a 
Kft.-n keresztül és a Sportcent-
rumot a futballpályán (6,9 millió 
Ft), a köztemetőt (5,4 millió Ft). 

A szociális támogatásokra (benne 
a babaszámlák, a tanévkezdési tá-
mogatások, a Bursa-ösztöndíjak, 
a rászorulók segítése, ápolási díj, 
temetési segély, gyógyszertámoga-
tás, jelzőrendszer, hulladékszállítás 
a 70 éven felüli egyedülállóknak) 
14, 4 millió Ft-ot terveztünk. Gon-
dot fordítunk a kulturális és egyéb 
programokra is.
A bevételek között a központi nor-
matíva és a pályázati keretek mel-
lett az iparűzési adóval számoltunk 
(150 millió Ft). Van bevételünk az 
idegenforgalmi adóból (6 millió 
Ft), a bérleti díjakból (9,1 millió 
Ft), a gépjármű-adó 40 %-a marad 
nálunk (6,5 millió Ft). A telekérté-
kesítés is szép bevételt jelent idén.
A legfőbb célunk, hogy munkán-
kat mindannyiuk megelégedésére 
tudjuk a lehető legjobban ellátni, 
és a közösség érdekeit szolgálja 
mindez.
10,5 millió Ft-tal támogatjuk 
egyesületeinket 2019-ben
2019. március 27-én döntött a kép-
viselő-testület a dunakiliti egye-
sületek és az Egyházközség tá-
mogatásáról a beadott pályázatok 
alapján. Dunakiliti lakói rendkívül 
aktívan bekapcsolódnak az egye-
sületek munkájába, általa mozgó-
sítható a lakosság bármilyen fel-
adatra, így aztán rendkívül fontos, 
hogy támogatást adjuk egyesüle-
teink működéséhez. Így egyhangú 
szavazással fogadtuk el a támoga-
tásokra vonatkozó határozatokat 
10,5 millió Ft-os kerettel.
Megújult a települési honlap
Hosszas előkészület után megújult 
végre Dunakiliti honlapja. Sok-sok 
új információval szolgálunk álta-
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la a helyi lakosoknak és az idevá-
gyó/látogató kedves vendégeknek. 
Mindannyian találhatunk rajta 
hasznos adatokat. Használjuk is 
bátran a dunakiliti.hu honlapot! 
Hírek a telekértékesítésről
Az önkormányzat által kialakított 
31 új telekből lapzártáig már 18 
elkelt. Nagyon jó hír, hogy duna-
kiliti kötődésű fiatalok vannak el-
sősorban a vásárlók között. Aki a 
Hóvirág, Tulipán utcában jár, azt is 
láthatja, hogy az építkezés is zajlik 
már sok helyütt. Gyönyörű lesz ez 
a településrész, én már most szíve-
sen járok arra. 
Gyarapszik a lakosság: már 2000-
nél többen élnek Dunakilitin
2019. jan. 1-jén a KSH adatai sze-
rint Dunakiliti lakóinak száma 
2003 fő. Elértük, sőt meg is halad-
tuk a 2000 főt. Örömteli ez a hír, és 
főleg úgy, hogy továbbra is olyan 
település vagyunk, ahol ismerjük a 
szomszédainkat. 
Környezetvédelmi napot tartot-
tunk
Önkormányzatunk csatlakozott 
idén az országos “TE SZEDD!” 
programhoz, melynek keretében 
a vízpartokat, az erdősávokat, a 
szomszédos települések felé veze-
tő utak mentét tisztítottuk meg az 
eldobott szeméttől. A rendkívül 
sikeres rendezvényen 93 felnőtt 
és 8 gyermek regisztrált. Az ön-
kormányzat és a Községüzemel-
tető Kft. munkatársai mellett az 
alábbi egyesületek képviseltették 
magukat: Dunakilitiért Egyesület, 
Magyar Vöröskereszt Helyi Szer-
vezete, Felső-szigetközi Szabad-
idő és Vízisport Egyesület, Őszidő 
Nyugdíjas Klub, Honvéd Horgász 
Egyesület, “Sólyom” Láng Rudolf 
Vadász Egyesület. Hálásan köszö-
nöm a településen élők nevében 
munkájukat, mely által megszépült 
Dunakiliti. A horgászok az általuk 

eredetileg tervezett napon, április 
6-án is tartottak külön szemétsze-
dést.
Szelektálok.hu pályázat

Szemléletformáló táblák kerültek 
ki pályázati forrásból a szelektív 
hulladékgyűjtők mellé, a Kiserdei 
sétányra és néhány pihenőhely, er-
dei út mellé. Kérem, tartsuk be az 
ezeken megfogalmazott üzenete-
ket!
Hamarosan kész a Mosoni-Du-
nán a kishajókikötő
Egy határon átnyúló projekt kere-
tében valósul meg a kishajókikötő 
a Mosoni-Dunán. Az önkor-
mányzat már megvásárolta a Du-
na-parthoz vezető út területét, és 
hamarosan az úszóműállás is meg-
érkezik. A hivatalos megnyitóról 
majd tájékoztatni fogjuk a lakossá-
got. Már most van lehetőség arra, 
hogy lesétáljanak a Mosoni-Duna-
partra a Füzesi utca folytatásában. 
Tegyék meg bátran, ismerkedjenek 
vízpartjainkkal!
Készül az új járda a Kis-Duna ut-
cában
Önkormányzatunk és jómagam 
is rendkívül fontosnak tartjuk, 
hogy folyamatosan újuljanak meg 
útjaink, járdáink. Minden évben 
létesült valami új, amivel biztonsá-
gosabbá vált közlekedésünk. 2015-
ben a Faluház melletti kanyar újult 
meg, 2016-ban a Fő utca közepén 
épült új járda és kerékpáros sáv, 
továbbá a Zöldkereszt melletti 
kanyar vált biztonságosabbá. Ek-
kor készült gyalogos átkelőhely a 
Rajkai útra, tükröket helyeztünk 

ki Tejfaluban és a Kossuth utca 
elején. 2017-ben a tejfaluszigeti 
kanyar lett modernebb, és járda 
készült a Kossuth utca elején a 
páratlan oldalon. 2018-ban a Hó-
virág és Tulipán utcák készültek el 
az új településrészen, és megújult a 
Mozi köz és a Füzesi utca. Mind-
ez mindannyiunk megelégedésére 
szolgál. Most a Kis-Duna utcával 
folytatódik a sor, de tudjuk, sok 
helyen van még olyan járda, út, út-
szakasz a faluban, aminek meg kell 
újulnia.
Közeledik az ünnep
A település vezetőjeként nap mint 
nap látom, hogy az itt élők igazi kö-
zösséget alkotnak. Jól érzik itt ma-
gukat, biztonságban vannak. Önök 
is, én is szeretünk itt élni, ehhez a 
közösséghez tartozni. Ezt az ünne-
pek és a hétköznapok alkalmával 
is megtapasztaljuk. Számíthatunk 
egymásra, segítünk egymásnak.
Én is bármerre megyek a települé-
sen, mindenütt szívesen állok meg 
beszélgetni. Tudom jól - hiszen az 
év jelentős részében egyedül va-
gyok -, hogy mennyire kell a jó szó, 
a törődés a másik iránt. Az igazi 
odafigyelés a másikra. Látogassuk 
meg tehát rokonainkat, baráta-
inkat most az ünnepen, de akár a 
hétköznapokon, hogy általa ünne-
pet varázsoljunk a hétköznapból 
szeretteink számára!
Őrizzük húsvéti hagyományainkat 
a feltámadási körmenettel, az étel-
szenteléssel, a húsvéti locsolással!
Áldott, békés, örömteli húsvéti 
ünnepet kívánok Dunakiliti lakói-
nak, az itt dolgozóknak, az ideláto-
gatóknak, a Kiliti Krónika minden 
olvasójának magam, a képvise-
lő-testület, és a Dunakiliti Közös 
Önkormányzati Hivatal dolgozói 
nevében.

Kovács Andor Tamásné
 polgármester
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Európai Parlamenti választásokat 
ötévente tartanak az Európai Uni-
óban. A szavazást 2019-ben – a 
Tanács döntésének értelmében – 
2019. május 23. és 26. között kell 
megtartani, de a pontos dátumot 
a tagállam maga határozza meg. 
Mivel a választási eljárásról szóló 
törvény értelmében Magyarorszá-
gon csak vasárnap lehet választást 
tartani, a voksolás egyetlen lehet-
séges időpontja 2019. május 26. A 
dátum hivatalossá azzal vált, hogy 
a köztársasági elnök e napra kitűz-
te a választás időpontját. 
Választási rendszer 
Magyarország 21 képviselőt küld-
het az Európai Parlamentbe (to-
vábbiakban: EP). A választás egy-
fordulós, listás szavazás, amin 
Magyarországon csak a pártok in-
dulhatnak. Listát az a párt állíthat, 
amely legalább 20 000 választópol-
gár aláírását össze tudta gyűjteni. 
Mandátumot csak az a lista szerez-
het, amely megkapta az érvényes 
szavazatok legalább 5 százalékát.  
Az egyes listákról a jelöltek a pár-
tok által eredetileg bejelentett sor-
rendben jutnak mandátumhoz. 
Kinek van választójoga az EP-vá-
lasztásokon?
Az EP-tagjainak választásán vá-
lasztójoggal rendelkezik minden, 
Magyarország területén lakóhely-
lyel rendelkező nagykorú magyar 

állampolgár, valamint az Európai 
Unió más tagállamának magyar-
országi lakóhellyel rendelkező 
választópolgára, amennyiben nyi-
latkozott arról, hogy választójogát 
Magyarországon kívánja gyakorol-
ni. Továbbá azok a nagykorú ma-
gyar állampolgárok, akiknek sem 
Magyarországon, sem az Európai 
Unió más tagállamában sincsen 
lakcímük. 
Hol és hogyan szavazhatunk?
A választásokon való részvételnek 
a helye és módja elsősorban attól 
függ, hogy a választópolgár ren-
delkezik-e magyarországi lakcím-
mel. A választásokon elsődlegesen 
a lakcíme szerinti szavazókörben 
szavazhat.
• Ha van magyarországi lakcíme:
- Átjelentkezéssel szavazhat az or-
szág bármely településének kijelölt 
szavazókörében.
- Kérheti külképviseleti névjegy-
zékbe történő felvételét, amennyi-
ben szavazatát a külföldi magyar 
nagykövetségek, konzulátusok va-
lamelyikén kívánja leadni.
- Amennyiben külföldi lakóhelye 
szerinti jelöltekre kíván szavazni 
– nem magyarországi pártlistákra 
-, úgy a fogadó állam jogszabályai 
szerint kérheti, hogy vegyék fel az 
adott uniós tagállam névjegyzéké-
be.
• Ha nincs magyarországi lakcí-

me:
- Külhoni magyar állampolgárként 
- választási regisztrációját köve-
tően - szavazatát az Önnek meg-
küldött szavazási levélcsomagban 
leírtak szerint adhatja le, 
Mit csinál egy képviselő az Euró-
pai Parlamentben?
A májusban megválasztott képvi-
selők 2019-2024-ig kapnak man-
dátumot. 
Ők szavazzák meg az uniós tör-
vényeket, és fogadják el az uniós 
költségvetést az Európai Tanáccsal 
– ez utóbbi a tagállamok állam- és 
kormányfőit tömöríti.
Ők választják meg az Európai Bi-
zottságnak, az Unió végrehajtó 
testületének elnökét is. A bizottság 
elnökének választásába az Európai 
Tanács is beleszól – az EP-válasz-
tás eredményének fényében a leg-
nagyobb frakció jelöltjéről szavaz-
nak, és ha ők elfogadják a jelöltet, 
akkor annak ezután az EP képvise-
lőinek többségét is maga mögé kell 
állítani.
Az Önkormányzati Hivatalban 
választási információs szolgálatot 
működtet a Helyi Választási Iroda 
(HVI). A választással kapcsolatos 
kérdéseikkel forduljanak hozzánk 
bizalommal.
 

dr. Odonics Aliz 
  HVI vezető

tájéKoztató információK az eP választásról

Új helyen a védőnői szolgálat
2019. jan. 7-én - miután megkapta 
végre a működési engedélyt - át-
költözött az új épületbe, és már 
ott várja a pici babákat és a kisma-

mákat tanácsadásokon védőnőnk, 
Ujháziné Kiss Judit. Az új épületbe 
a felújított bútorok mellé sok-sok 
új eszköz is került, szolgálva ezáltal 

is Dunakiliti és Feketeerdő lakó-
inak érdekeit, és az igények minél 
magasabb szintű kielégítését. A 
kötelező eszközjegyzéken túl igye-
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rigó tamás bÚcsÚja
Búcsúzott a Dunakiliti Községüze-
meltető Kft.-től - mivel hamarosan 
nyugdíjba vonul - a Diós utcai Rigó 
Tamás. A búcsúztatón Kovács An-
dorné polgármester asszony ked-
ves szavai és az általa idézett vers 
után az ünnepelt magához hívta a 
polgármester asszonyt, kérte, hogy 
fogjanak kezet, és mindenki meg-
lepetésére szavalni kezdett:
„És érezzék egy kézfogásról rólad,
hogy jót akarsz, és te is tiszta, jó 

vagy;
s egy tekintetük elhitesse véled:
- szép dologért élsz - és érdemes 

élned.” 
(Váci Mihály)

Meghatóan szép volt ez az ün-
nepség, melynek a csúcspontját 
kétségkívül ez a jelenet adta. Jó 
egészséget, sok örömet kívánunk 
Tamásnak a nyugdíjas évekre. Egy-

ben megjegyeztük azt is, hogy ha 
valaha Dunakilitin felnőtteknek 
szervezünk versmondó versenyt, 
akkor feltétlenül ott a helye az in-
dulók között Rigó Tamásnak is.

Nincs szörnyűbb érzés, mint az, 
ha nem tudunk segíteni bajbaju-
tott embertársunkon. Akkor, ha 
egy kisgyermek életéről van szó, 
különösen nehéz gyors döntése-
ket hozni.
Most mindannyian kapunk egy 
lehetőséget, hogy egy tanfolyam 
keretében megismerkedjünk 
olyan helyzetekkel, amikor cse-
lekednünk kell. Bármennyire 
érezzük felkészültnek magunkat, 
a sokk miatt nem biztos, hogy 
megfelelően tudunk segíteni. 
Ezért fontos, hogy regisztráljunk, 

és elmenjünk a Baba-Mama Klub 
közbenjárására rendezett tanfo-
lyamra.

Kedves Szülők, Nagyszülők!
2019. április 26-án 14.30-
kor a Faluház Színháztermé-
ben ingyenes elsősegélynyúj-
tó tanfolyam lesz a Magyar 
Gyermekmentő Alapítvány 
szervezésében. Szakemberektől 
kaphatunk választ arra, hogy mit 
tegyünk a következő esetekben:
Félrenyelés, fulladásos tünetek, 
allergia, forrázás, görcsök, vérző 

sérülések, mérgezések, lázas álla-
pot, kiszáradás.
A tanfolyamon gyakorlati útmu-
tatót is kapunk.
Jelentkezés és regisztráció a 
www.mgya.org honlapon az ok-
tatás menüpontban lehetséges. 
Azoknak, akik bármilyen okból 
nem tudnak regisztrálni, a Közös-
ségi Ház munkatársai segítséget 
nyújtanak.
 Vegyünk részt a képzésen, hogy 
laikusként is felkészültek legyünk 
vészhelyzet esetére, hiszen az élet 
perceken múlhat!

az élet PerceKen mÚlhat…

keztünk beszerezni mindent, amit 
a helyi és a járási szakember java-
solt és képviselő-testületünk is in-
dokoltnak vélt.
Jó munkát, örömteli napokat kívá-
nunk Ujháziné Kiss Juditnak és a 
pácienseknek.
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A KÖZÖssÉGi HáZ HÍrEi

Öreg tÖlgy Kézműhely
Miért is Öreg Tölgy? A mellékelt képen jól látszik, hogy 

egy mesehelyszínként gondoltuk 
el a műhelyt, ahol beindul a kép-
zelet, és jól érzi magát minden 
betérő vendég. Játszhatnak, zenét, 
mesét hallgathatnak, teázhatnak.  
A Tölgy pedig nem más, mint a jó 
öreg kiliti tölgyfánk hasonmása, 
de kis fantáziával, akár ő maga is 
lehetne!
A legtöbb kisgyerek szeret rajzolni, 
színezni, ragasztani. Ha mindezt 

anyával, apával, és más gyerekek-
kel együtt teheti, igazi örömet tud 
okozni számára. És hogy miért is 
jó mindez? Mert értékes együtt töl-
tött pillanatokat ad, közös élményt, 

igaz mese anyáK naPjára
Mesém régen kezdődik -1962-
ben. Egy kisfiú pénzt gyűjtögetett 
Stollwerk-re kapott 10-20 fillérek-
ből rakott félre, mígnem össze-
gyűlt 2 Ft-ja. Azon szűkös évek-
ben egy kisgyereknek nagy pénz 
volt ez, hiszen kaphatott volna 
érte 20 db Stolit, vagy10 dkg sa-
vanyúcukorkát, vagy 2 nyalókát, 
vagy 5 db Gránát kockát, vagy 10 
dkg nápolyit, vagy 4 gombóc fa-
gyit… A sok pénzből most nem 
édességet akart vásárolni, hanem 
virágot Anyák napjára- ennyi 
pénzért legalább tulipánt. Elment 
tehát a kertész nénihez és virágot 
kért, kezébe nyomta a tulipán-
ra szánt 2 Ft-ot. A kertész néni 
zsebre rakta a pénzt és elindult 
a kerítés melletti orgonabokor 
felé egy metszőollóval. A kisfiú-
nak földbe gyökerezett a lába és 
eluralkodott rajta a rémület: ott-
hon az udvarban ugyanilyen sok 
és szép orgona van, ő nem ezért 
jött, nem ezért gyűjtögetett, neki 
a virág, amit két forintért kért, a 

tulipánt jelentette-bár ezt mon-
dani nem merte. A néni ebből 
nem vett észre semmit, lenyisz-
szantott néhány szál orgonát és a 
kisfiú kezébe nyomta. Őt a sírás 
fojtogatta, alig tudta kimondani, 
hogy köszönöm, csókolom! Ha-
zafelé menet végigzokogta az utat 
nagy csalódásában és tehetetlen-
ségében. Nem a pénzt sajnálta: a 
tulipánt. Otthon aztán némileg 
megvígasztalódott, mert idősebb 
testvérei már beszerezték a kö-
szöntő virágot, így mégis tulipánt 
adhatott édesanyjának.
A következő éven Anyák napján 
a fiúcska gondolt egy nagyot és a 
8 órás mise után nem haza ment, 
hanem kiballagott a Derék erdő-
re gyöngyvirágot szedni. Éppen, 
hogy ebédre hazaért, izzadtan, 
csapzottan, porral és pókhálóval 
szennyezett ünneplő ruhájában, 
kezében egy csokorka gyöngy-
virággal. Édesanyja egy pillanat 
alatt megfeledkezett aggodalmá-
ról - hisz nem tudta, fia hol járt 

ilyen sokáig, a piszkos sötétkék 
ünneplő nadrágról - hisz abból 
csak egy volt, mikor meglátta kis-
fia kezében a gyöngyvirágot. Ar-
cára mosoly ült, megölelte, agyon 
puszilgatta és még azt is mondta, 
hogy ez a legkedvesebb virága. 
Ettől a pillanattól kezdve a fiúcs-
ka számára az Anyák napja és a 
Derék erdei gyöngyvirág egyet 
jelentett-bár ezt akkor így nem 
tudta megfogalmazni. Ezután 
minden Anyák napjára gyöngy-
virágot szedett. Volt, hogy kicsit 
korábban, mert már elnyílott, 
volt, hogy kicsit később, mert 
még nem nyílott ki Anyák napjá-
ra.  A kisfiú azóta megöregedett, 
egy kicsit meg is rokkant. Az el-
múlt 57 évben minden alkalom-
mal megszedte a csokor gyöngy-
virágját, talán idén is sikerül. S ha 
egyszer mégsem, kezében talán 
tulipán, szívében azonban bizto-
san gyöngyvirágot visz édesany-
jának-a temetőbe.

(.i…. .i….)
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szite-Program dunaKilitin
2019. február 21-én a Szigetközi 
Természetvédelmi Egyesület szer-
vezett látványos és hasznos prog-
ramot Dunakilitin a Közösségi 
Házban. A Dunakilitiért Egyesület 
és Rajka-Feketeerdő Egyházközség 
Vegyeskara ráhangoló produkciója 
Mayer Gizella vezetésével benső-
séges hangulatot adott a program-
nak. Mindannyian úgy éreztük: 
itthon vagyunk!
Dr. Tóásó Gyula beszélt a Sziget-
közi Természetvédelmi Egyesület 
alakulásáról, munkájáról, aztán két 
előadót konferált fel.
A zsúfolásig telt teremben a Duna-
kilitit érintő vízügyes munkákról 
Kertész József beszélt. 
Három fontos területet érintett:
1. A Duzzasztómű felújítása egy 
KEHOP-program keretében
A „Nagy műtárgyak rekonstruk-
ciója” keretében Dunakilitin a 
Duzzasztómű minden eleme meg-
újul. A vezérlőépületben korszerű 

látogatóközpont kerül kialakítás-
ra, mely turisztikai célból is hasz-
nosítható lesz. A távműködtetés 
is modernebb lesz, relék helyett 
hardverek kerülnek be. A hullám-
téri vízpótló rendszeren is jelentős 
átalakítások várhatók. A munkála-
tok 2021 tavaszáig zajlanak.
2. Duna-híd Dunakiliti és a szlo-
vák Doborgaz között
A hídtervek 2007-2013. között ké-
szültek, a jogerős építés engedély 
2015-ben vált hatályossá. A híd 
megépítéséről kormányhatározat 
van, melynek végrehajtási munkáit 
a Nemzeti Infrastrutúra Fejlesztő 
Zrt. irányítja. A híd kivitelelésének 
határideje 2021. aug. A híd 4 m 
széles lesz, mindkét oldalon 1-1 
méteres padkával, és gyalogos-, 
kerékpáros forgalomra szolgál. 
Épül hozzá egy kerékpárút a duz-
zasztóműig, de további kerékpár-
útért még lobbiznunk kell.
3. Kis vízierőmű Dunakilitin

A Future Hydro Vision Kft. ren-
delkezik engedéllyel a munkála-
tokra. A Duzzasztómű 7 nyílása 
mellett van egy „lyuk”, ez lesz ki-
nyitva, és ide kerül a turbina. A 
termelt áramot Mosonmagyaróvár 
közelében veszik át a tulajdonos-
tól, addig kitápláló vezeték épül. 
A munkák befejezésének tervezett 
ideje: 2021. május.
Dr. Kalocsai Renátó „Tápanyagel-
látás a Duna-mentén” címmel tar-
tott előadást.
Az előadó hangsúlyozta, hogy 
mindenhez víz kell. Új fogalom-
ként beszélt a „Talajegészségről”. 
Ismertette a szigetközi talajtípuso-
kat, és a helyes talajmintavételt. 
Az est végén zsíros kenyérrel, fi-
nom farsangi fánkkal, teával és for-
ralt borral kedveskedtek a jelenlé-
vőknek a Kiliti Konyhatündérek és 
a Közösségi Ház munkatársai.
Szép és hasznos este volt! Biztos, 
hogy senki sem bánta, hogy meg-
jelent.

és persze az alkotás örömét is jelen-
ti. A kicsik megtanulják a segítsé-
gével, hogy alkotni jó, sikerélmény-
nyel gazdagodnak, és fejlődnek a 
finommotorikus képességeik is. 
Éreztük, hogy ilyen típusú foglal-
kozást is kell szerveznünk a Közös-

ségi Házban, ezért ez év januártól 
elindítottuk az Öreg Tölgy kézmű-
helyt. Minden második pénteken 
délután nyitva áll, és várja anyát, 
apát, nagyit és a csemetéket.

Edelmayer Miklósné
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EMbErMEsÉK

dióhéjban grózerné vizi PirosKáról

Nem érheti szó a Vöröskereszt 
háza táját. Megbecsüli nemcsak a 
véradóit, hanem az aktivistáit is, 
akik nem mindig végeznek látvá-
nyos munkát, hanem csendben, 
a háttérben teszik az önként vál-
lalt feladatukat. Akár évtizedekig. 
Nem várva el érte semmit. Magam 
is tartom azt, hogy szó nélkül el-
menni mellette mégsem muszáj. 
Így esett, hogy Grózer Ferencnét, 
Vizi Pirit a Vöröskeresztes tag-
ságának és annak aktivistájaként 
eltöltött ötvenedik évfordulóján 
felköszöntöttük a Véradó bálon. 
Nem sejtve, hogy ezzel köszöntés-
áradat indul el. Mert megérdemli, 
mondom én is, aki harminc éve te-
szem,- hol aktívabban, hol kevés-
bé, ahogy időm engedi – a vörös-
keresztes munkát. Így közelről van 
alkalmam látni Piri hatalmas szív-
vel, lélekkel végzett tevékenységét. 
Amit nem kizárólag a Vöröske-
reszt égisze alatt végez, hanem ott 
van, ahol azt érzi, szükség lehet a 
segítségére.
Piri rácsodálkozott a korábban 
nem tapasztalt feléje áradó szeretet 
megnyilvánulásaira. Olyan apró 
„szeretetcsomagocskákat” kapott, 

amit átélni még sosem tudott. 
Amiért olyan hálás volt, hogy kö-
szönte, ahol csak tudta, így aztán 
megünnepelték a nyugdíjasoknál, 
a senior táncosoknál, hogy csak 
megemlítsek párat. Megköszönte 
a felköszöntést az önkormányza-
ton, a rendelőben, a patikában, 
aztán meghívott vagy félszáz em-
bert, akiket nagyon közel érzett 
magához, vagy akik a korábbi ün-
nepségekből kimaradtak. Úszott a 
boldogságban. Fazekas Guszti har-
monikával szolgáltatta a jó hangu-
lathoz a zenét, volt nóta és nevetés, 
de volt könny is, hisz megható volt 
az egész.
Mindig is éreztem, hogy Pirinek 
a segítségnyújtás lételeme, amit 
néha és néhányan még sokalltak is. 
Mindenki maga érzi… Magam azt 
éreztem, hogy nem „sok” még Vizi 
Piriből. Sőt, nyomára kell bukkan-
ni, hogy miből ered. Hogy valóban 
a nyomokat megtaláljuk, egy nap-
sütötte délután elmentünk ketten 
a gyökerekhez, a tejfaluszigeti Vi-
zi-házhoz. Békésen, nyugalomban 
karonfogva (De kár, hogy kimegy 
a divatból.) sétáltunk át a Pintér 

hídon, boldog gyerekkorunk egyik 
fürdőzőhelyén. A hangulat és em-
lékek teljes őszinteségre késztették. 
És Piri mesélt először a gyermek-
koráról…
„1950. május 31-én születtem. Le-
ányfejjel gyermeket világra hozni, 
abban az időben szégyennek szá-
mított. Édesanyám Klemensits Ka-
talin. Hegyi Irma néni segédletével 
a Klemensits-házban születtem 
a Sallai utcában. Időre születtem, 
mégis mindössze másfél kilogram-
mal. Az összes akkori rokonsá-
gom, sírba vitte azt a titkot, hogy 
miképpen voltam hároméves ko-
romig Farkas Piroska. Azt is, hogy 
ki volt a tényleges apám. Később 
az tudomásomra jutott, hogy nem 
akart engem az anyám. Később 
sem akart. Nincs emlékem arról, 
hogy egyszer is ölébe fogott volna, 
amire pedig oly nagyon vágytam. 
A mozdulat és annak fájdalma ma 
is bennem van, amikor próbál-
kozásomra, ellökött a közeléből. 
Hároméves voltam, amikor Vizi 
István elvette anyámat, és engem 
is a nevére vett. Igazi édesapaként 
állt mellettem, és én is úgy szeret-
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tem. Akkoriban még nem beszél-
tek a gyerekek előtt semmit, nem 
is tudom, hogy csendes, titkolt 
szavakból, hogyan is építettem fel 
magamból Vizi Piroskát.
Mindenesetre 16 éves voltam, 
amikor megtudtam, hogy ő nem 
az igazi apám. Pedig utólag, sok jel 
mutathatott rá. Gyakran hasonlí-
tottak engem egy bizonyos család 
tagjára, sőt visszagondolva valami-
féle többletkedvességet is kaptam 
annak a családnak némelyikétől, 
ha találkoztunk. Ahogy öregszem, 
úgy egyre jobban látom, hogy 
megvan a hasonlóság is. Nem ku-
tatom, nem bolygatom a múltat. 
Nekem Vizi István volt az apám, 
a csendes, jóravaló ember, akitől 
több jó szót, és szeretetet kaptam, 
mint anyámtól. Beteges gyerek 
voltam. 7 évesen közel egy évet 
voltam Budapesten, a Szabadság-
hegyen szanatóriumban. Csont 
TBC volt a diagnózis. Sokáig szed-
tem itthon valamiféle nagyon ke-
serű folyadékot, amit csak veréssel 
tudtak belém juttatni. Meg is kap-
tam naponta… 
Aztán csak erőre kaptam. Mint 
más gyerekek is Szigetből, gya-
log jártunk iskolába. Nagy havak-
ra az idősebbek jól emlékezhet-
nek, bizony a hídról lejőve, majd 
a szántóföldön átjutva, nem volt 
kis dolog iskolába jutni. Amikor 
a Csörgei-házhoz értünk, már fel-
lélegeztünk, ott már szélvédett te-
rület volt, és melegebbnek éreztük 
a levegőt is. Azért gyakran marad-
tam a nagyszülőknél, de a munka 
hazaszólított. Nem emlékszem já-
tékokra, egyáltalán játszani a ki-
sebb testvéreimmel. Emlékem az, 
hogy apámmal én is húzom a fű-
részt, vagy sámlira állva vég nélkül 
raktam kukoricával a morzsolót.
18 évesen férjhez mentem Grózer 
Ferihez. Csak hogy szabaduljak. 

Először náluk laktunk, innen ered 
a vöröskeresztes múltam, lévén 
anyósom volt a titkár akkoriban. 
Sok örömem nem volt, mert az 
egyébként dolgozni jól tudó Fe-
rinek a nap kocsmával indult, és 
azzal zárult. Az együtt töltött 33 
évből 20 kegyetlenül nehéz volt. 
Mikor beteg lett, letette a cigarettát 
és az italt, sőt élete vége felé meg-
köszönte, amit tettem a családért. 
Vettünk korábban egy nagyon 
öreg házat, építkeztünk, ma már 
azt sem tudom, hogy voltam képes 
végigcsinálni. 
Két lányunk született. Hogy meny-
nyire sóvárogtam anyám szerete-
tét, első lányomnak Katalin nevet 
adtam. Másik leányom Szilvi. Öt 
édes unokám is van a két lányom-
nál, mindannyian a közelemben 
vannak. Édesanyám a gyerekei-
met igazi nagymamaként szeret-
te, vigyázott rájuk, ha úgy volt 
szükséges, hogy dolgozni tudjak. 
Életemben mindig igyekeztem jó 
édesanya, a családnak pedig össze-
tartó ereje lenni.
Gyakran küzdöttem betegséggel. 
Tizenhárom műtéten estem át az 
életem folyamán. Anyám 14 évig 
volt beteg, hoztam–vittem az or-
vosokhoz. Az utolsó években, ami-
kor apám is meghalt, velünk élt. 
Ha néha fájdalmas emlékeimben 

gyerekkoromra gondolok, mégis 
azt mondom, őszintén tudtam sze-
retni az édesanyámat. Amikor Ka-
tit megszültem, akkor gondoltam 
át, mit jelent az anyaság, és mit je-
lenthetett akkoriban elhagyatva vi-
lágra hozni engem. Mit élhetett át, 
a titkot őrizve mindhalálig.”
Szép és bensőséges órákat töltöt-
tem Pirivel, a szigeti séta közben. 
Magam ráleltem arra, honnan is 
ered óriási szeretetigénye, hogy 
mai napig különlegesen hálás a 
jó szóért, az elismerésért, legfőbb 
öröme, ha jót tehet valakivel.
A lelkeket kutatók tudják, hogy 
mennyire meghatározóak a ko-
rai gyermekkor évei. Pirit ma így 
fogadjuk el, ahogy mint mondta, 
felépítette magából Vizi Piroskát, 
aki bizony, nagyon hasznos és 
igencsak szerethető tagja közössé-
günknek.

Magyar Ágnes
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VElÜNK TÖrTÉNT

Koncertre vártuK a KicsiKet

átvette gyémántdiPlomáját 
a dunaKilitiért díjas tanítónő

„Zene nélkül mit érek én?”
Nagy siker volt az Aranykapu ze-
nekar koncertje a Faluházban, me-
lyet a Baba-Mama Klub szervezett 

Sárközi-Takács Katalin vezetésé-
vel.
A zenekar először 2017. jan. 22-én 
járt Dunakilitin, a kultúra napján 
adtak fergeteges műsort. A sikeren 
felbuzdulva hívtuk meg őket még 
abban az évben a március 15-i 
nemzeti megemlékezésünkre, és a 
Pálinka Ünnepre is Tejfaluszigetre. 
Azóta jártak már itt óvodás farsan-
gi bálon és sok más rendezvényen 
is. Mindig örömteli a találkozás 
Töreky Zsuzsival, Kiss Krisztián-
nal és Lőrincz Tamással.

A márciusi koncert hallgatósága 
nem csalódott, fergeteges volt a 
hangulat most is.

Bevett szokás Dunakilitin, hogy a 
falu karácsonyi ünnepségen a fa-
luvezetés külön kitüntetést ad át 
olyan személynek, akik valamiben 
kiemelkedett a településen abban 
az évben. Idén gyémántdiplomát 
adtunk át - sajnos nem az ünnep-
ség helyszínén, hanem otthonában 
az egykori tanítvánnyal, Horváth 

Alajos alpolgármester úrral együtt 
-, Sárközi Ferencné Cili néninek, 
aki 60 éve vette át első diplomáját.
Az ünnepelt 1938. dec. 27-én szü-
letett Dunaremetén Nagy Elek és 
Nagy Cecília 4. gyermekeként. 
Szülei egyszerű parasztemberek 
voltak. Általános iskolai tanulmá-
nyait szülőfalujában és Moson-
magyaróváron végezte. 1953-ban 
került a győri Zrínyi Ilona Ta-
nítóképzőbe, ahol 1957-ben tett 
érettségi vizsgát. Gyakorló évre 
Dunakilitire kapott kihelyezést. A 
gyakorló év letelte után sikeres ké-
pesítő vizsgát tett, majd ismét Du-
nakilitire helyezték. Az általános 
iskolában tanított 1994. dec. 15-ig, 
amikor 37 év közalkalmazotti jog-
viszony után vonult nyugdíjba. 

1959. okt. 30-án kötött házasságot 
Sárközi Ferenccel. Három gyerme-
kük született: Ildikó Anna, Árpád 
Ferenc és László. 1968-1970 között 
külföldön, Mongóliában élt a csa-
lád.
Tanítói munkája során évekig 
volt alsós munkaközösség vezető. 
Kisdobos-vezetőként rendszere-
sen vitte a hétvégeken kirándul-
ni tanítványait. Citerazenekart 
szervezett és működtetett évekig, 
melyhez saját költségén vásárolt 
hangszereket. Két ciklusban volt 
önkormányzati képviselő, kultu-
rális bizottsági elnök. Az Őszidő 
Népdalkör alapítója és vezetője. 
Munkája elismeréseként 1978-ban 
miniszteri dicséretben részesült, 
2008-ban pedig a Dunakilitiért 
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Díjat vehette át.
Mint volt kollégája meg tudom 
erősíteni, hogy ő mindent jó szív-
vel csinált, és boldog volt minden 
nap. Soha nem volt fáradt, szívvel-
lélekkel nevelt és tanított minden-
kit. Ahogy emlegette, eleinte azt 
hitte, hogy biztosan nem jól dolgo-

zik, hogy nem fárad el, pedig csak a 
pozitív hozzáállás segítette őt min-
den helyzetben.
Sok szeretettel gratulálunk, jó 
egészséget, sok örömet és boldog-
ságot kívánunk neki családja kö-
rében. Egyben szívből gratulálunk 
80. születésnapja alkalmából is. 

Az ünnepelt búcsúzáskor megfo-
galmazta, hogy ha tehetné még ma 
is szívesen dolgozna az iskolában, 
és szeretettel gondol minden tanít-
ványára. Várja a vasdiploma átadá-
sának idejét is, addig mindössze öt 
évnek kell eltelnie.

Kovács Andor Tamásné 

győr-moson-soPron megye ÖnKéntese díj

2019. február 22-én rangos díját-
adó ünnepségre kaptam meghívót 
Mayer Gizellával és Bieber István-
néval együtt. Az előzményekről 
tudni kell, hogy valamikor az év 
elején kaptam egy levelet, melyben 
arra kért a megyei önkormányzat, 
hogy a Máltai Szeretet Szolgálat 
felhívása nyomán küldjek jelölést 
dunakiliti önkéntesekre az alábbi 3 
kategóriában:
1. kulturális élet
2. egészségügy
3. környezetvédelem
Én e levél nyomán két jelölést ad-
tam le: Mayer Gizellát, a Dunaki-
litiért Egyesület és Rajka-Feketeer-
dő Egyházközség Vegyeskarának 
vezetőjét, a települések kántorát 
jelöltem a kultúra területén, és 
Bieber Istvánné Egyed Máriát pe-
dig az egészségügy, betegápolás ka-
tegóriában. Tudva azt, hogy kate-
góriánként csak egy személy lehet 
a győztes, titkon reménykedtem a 

sikerben. Az ünnepség helyszínéül 
a Hotel Konferenciát választották a 
szervezők. Gyönyörűen feldíszített 
teremben, csodásan megterített 
asztalokhoz invitáltak bennünket 
érkezéskor. Aztán elkezdődött a 
program: gitárjáték, néptánc, Pető 
Péter megyei alelnök ünnepi be-
széde után került sor a díjátadóra. 
Először a jelöltek kaptak elismerő 
oklevelet és emléktárgyat. Büsz-
kén vette át mindezeket Mayer 
Gizella is, és én boldogan fény-
képeztem a díjat átadó Németh 
Zoltán elnök úrral. Aztán ahogy 
teltek a percek, és Bieberné Mari-
kát még nem szólították, várható 
volt, hogy itt bizony komoly siker 
van születőben. Következett te-
hát a Győr-Moson-Sopron Megye 
Önkéntese 3 kategóriájának győz-
teseit bemutató ünnepségrész. És 
itt – óriási örömünkre – szólították 
Marikát. Elmondták róla, hogy bár 
orvosi asszisztensként dolgozik, de 
munkakörén túl hajnaltól késő es-
tig látogatja a betegeket. Vért vesz, 
gyógyszereket adagol, tanácsokat 
ad éjjel-nappal. A nap 24 órájában 
elérhető. Szolgálja nemcsak Du-
nakiliti és Feketeerdő, hanem az 
ügyeletek által a térség lakosságát 
is. A helyiek annyira megbíznak 
szaktudásában, hogy rosszullétek, 
sérülések esetén előbb őt hívják, 

és csak utána a mentőket. Alázattal 
végzett áldozatos, odaadó munká-
jáért a „Betegápolás, idősgondo-
zás és segítés” kategória győztese 
Bieber Istvánné Marika lett.
A díjazott könnyekig hatódott, mi 
pedig vele együtt, és helyette is fo-
gadtuk a jelenlévő sokaság gratulá-
cióját. 
Csodálunk, Marika, és köszönjük, 
amit értünk naponta teszel. Erős 
hittel, kitartással végezd munká-
dat ezután is a mindennapokban, 
és azt kívánjuk, hogy betegeid, a 
településeken élők szeretete vigyen 
tovább az önzetlen segítés útján. 
Jó érzéssel töltött el ott, és azóta is, 
ha csak rágondolok, hogy milyen 
szerencsés helyzetben vagyunk mi, 
dunakilitiek, hogy ilyen nagysze-
rű emberek között élhetünk, mint 
Mayer Gizike és Bieber Istvánné 
Egyed Mária.

Kovács Andor Tamásné
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babaszámla-átadó ünnePség

Horváth Lia

Schleer Bodza

Torma Milán Zsigmond Ízisz

Sebők Mihály Szabó Nóra

László SzofiKadnár Máté

 Isten hozott, apró 
kezek és apró lábacskák, 
édes kuncogások és mo-
solyok. Isten hozott egy 
világban, mely csak Rád 
várt...
Hatalmas szeretettel!  
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dunaKiliti siKereK a szaKmai versenyen 
budaPesten és toKajban

ErEdETiNEK sZÜlETTÉl

A 2019. március 12-14. között Bu-
dapesten rendezett Szakma Sztár 
versenyen idén két dunakiliti fiata-
lért is szoríthattunk.
A látványos megnyitó ünnepségen 
részt vett Orbán Viktor miniszter-
elnök úr is, ez is a verseny rangos 
voltát igazolja. Az versenyzők és a 
bírák eskütétele után következett a 
megmérettetés. 
Szalai Zoltán nagyszerű eredmé-
nye
Szalai Zoltán országos 3. helyezést 
ért el magasépítő technikusként. Ő 
a győri Hild József Építőipari Szak-
középiskola tanulója. Az érettségi 
utáni ötödéven egy olyan lehető-
ség nyílt számára, hogy a vizsgákat 
kiválthatta az OSZTV-n (Orszá-
gos Szakmai Tanulmányi Verseny) 

való sikeres szerepléssel: a győri, 
iskolai fordulót követően egy or-
szágos válogató megmérettetésen 
vett részt a legjobb 17 fiatal, amely-
ből 6 versenyző jutott Budapestre a 
Szakma Sztár versenyre. A döntő-
beli feladatai egy falszakasz készí-
tése, valamint egy boltív elhelyezé-
se nyílás fölé voltak. Utána a teljes 
falszakasz hőszigetelése is hozzá-

tartozott a munkához. Felkészí-
tő tanára Vörösházi György volt. 
Zoltán szeptembertől a Budapesti 
Műszaki Egyetemen Építőmérnöki 
Karára fog járni, utána pedig infra-
struktúra építőmérnökként szeret-
ne elhelyezkedni.
Zoltán sikere követhető példát ad-
hat sok-sok tehetséges fiatalnak.
Kiss Viktor Géza is remekelt
A versenyen 7. helyezett lett Kiss 
Viktor Géza. Egy 3D hatású térbeli 
kockát kellett felrajzolni illetve egy 
egyéni feladat készítését is kérték 
egyénileg kitalált díszítési mód-
ban. Eredménye mentesíti a Hu-
nyadi Mátyás Szakképző és Szak-
középiskola szakmai vizsgája alól. 

Az országos döntő előzménye elő-
ször Győrben volt: itt egy írásbeli 
fordulón mérték össze tudásukat a 
megyénkbeli tanulók. Innen Vik-
tor továbbjutott az ország a legjobb 
15 versenyzője közé, majd Vácott a 
legjobb 15 közül harmadikként ju-
tott a verseny budapesti döntőjébe. 
Felkészítői Milasin István és Czakó 
Csaba voltak
Viktor bizonyítani fogja ezután a 

mindennapokban is tehetségét.
Örülünk annak, hogy ezzel a telje-
sítménnyel is öregbítették Dunaki-
liti hírnevét.
Szabó Ferenc János sikere
Az Agrárminisztérium és a Nem-
zeti Agrárgazdasági Kamara szer-
vezésében Mezőgazdasági gépész 
Szakma Kiváló Tanulója Versenyt 
rendeztek 2019. március 27. és 29. 
között Tokajban. A dunakiliti Sza-
bó Ferenc János (csornai Csukás 
Zoltán Mezőgazdasági Szakgim-
názium és Szakközépiskola) sike-
resen szerepelt a megméretteté-
sen: a 24 döntős versenyző hat fős 
csoportokat alkotva mutatta meg 
szakképességeit a szakértő bíráló-
bizottság előtt. (Az elődöntőben 
180 diák vett részt.) A tanulóknak 
négy helyszínen kellett megmutat-
niuk tehetségüket, amelyek között 
anyagmozgatás, hajlítás, kengyel 
készítése fűrészeléssel, mezőgaz-
dasági erőgép karbantartási fel-
adat, valamint szántóföldi gyakor-
lat is szerepelt.
A fiú ebben a hónapban a második 
szakmáját szerezte, hiszen ezen kí-
vül hegesztő vizsgát is teljesített.
Szép volt, fiúk. Szívből gratulálunk.
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ha farsang, aKKor színjátszás

A sokéves hagyományt folytatva, 
ismét színházi előadással készül-
tünk a farsangra. „A szabin nők el-
rablása” című zenés vígjáték 1890-
ben íródott, mégis a mai ember 
számára is nagyon szórakoztató, 
humoros történet kedves dalok-
kal. A felkészülést már októberben 
elkezdtük, eleinte hetente egyszer 
tartottunk olvasópróbát a Közös-
ségi Házban. A színpadi próbákat 
januárban kezdtük, heti 3-4 alka-
lommal. Ez idő alatt berendeztük 
a helyszínt, beszereztük, elké-
szítettük a szükséges kellékeket, 
jelmezeket. Idén egy különleges 
bútordarab is volt a színpadon. A 
szövegkönyv szerint szükség volt 
egy régi, stílusos íróasztalra. Mint 
már olyan sokszor az előző évek-
ben, most is a faluból kaptunk se-
gítséget: Vali néni ajánlotta fel fér-

je, Varga István volt iskolaigazgató 
úr íróasztalát. A bútor különleges-
sége, hogy a kastélyból származik 
és valószínűleg Pálffy gróf használ-
ta valamikor. Köszönjük Vali néni-
nek és lányának, Klárinak!
A próbák, mint mindig, jó hangu-
latban zajlottak, sokat nevettünk. 
Pedig fárasztó, rengeteg energiát 
vesz igénybe a szövegtanulás, ének-
tanulás, a napi munka vagy iskola 
után pihenés helyett próbára járni 
több héten át. De mindezt feledte-
ti, amikor összeáll az előadás, min-
den a helyére kerül és izgatottan 
várjuk, hogy felhangozzék az első 
nevetés, taps a nézőtérről. Jó érzés 
mindannyiunknak, hogy minden 
évben ilyen nagy az érdeklődés, 
egyre többen kíváncsiak ránk. A 
hat előadás mindegyike teltházas, 
és nagyon népszerű a nyilvános 

főpróba is, amit tavaly vezettünk 
be, sok az érdeklődő erre is. Ez azt 
jelenti, hogy híre, jó híre van a du-
nakiliti farsangi színdarabnak.
Ezért is szeretném, ha a Jóisten en-
gedi, tovább folytatni ezt a hagyo-
mányt. Így, ahogy mi is kaptuk, te-
hát helyi szereplőkkel, elsősorban 
a magunk és szűk környezetünk, 
Dunakiliti szórakoztatására.
A nézők adományainak egy részét 
az előadások költségeire fordítjuk, 
a szereplők „jutalma” egy kirándu-
lás, színházlátogatás. De hozzájá-
rultunk többek közt pl. defibrillátor 
vásárlásához, és a színpadtér felújí-
tásához is. Most férjemmel közö-
sen egy könyv összeállításán dol-
gozunk, ami a dunakiliti farsangi 
színjátszás történetéről, múltjáról, 
jelenéről szólna. Régóta gyűjtjük 
az anyagot hozzá, elsősorban ké-
peket, írásos emlékeket. Ebben az 
évben lesz 25 éves a Faluház, ben-
ne a gyönyörű színházteremmel, 
szeretnénk, ha erre az alkalomra 
megjelenhetne a könyv.
Végezetül köszönöm mindenki-
nek, aki bármilyen módon segített 
nekünk az előadások során és az 
előkészületekben! A szereplőknek 
pedig köszönöm, hogy elfogadták 
a felkérésemet! Ismét jó volt együtt 
„játszani”!

Bieber Miklósné Kati
a Színjátszó Kör vezetője
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batthyány doKtorra emléKeztünK 
dunaKilitin és KÖPcsényben

KiválóságoK KÖzÖtt a jótéKonysági gálán

Tizenhat éve, 2003. március 23-án 
avatta II. János Pál pápa boldoggá a 
„szegények orvosát”, dr. Batthyány-
Strattmann Lászlót. Ezen a szer-
tartáson 61 fős küldöttség vett 
részt Rómában. Tíz évvel később 
emléktúrát szerveztünk az akkori 
utazás résztvevőinek Körmend-
Szombathely-Németújvár útvo-
nalon. Az idei ünnep Dunakilitin 
megemlékezéssel, koszorúzással, 
Batthyány-akadályversennyel, dél-
után Batthyány-kupával zajlott. 
Március 26-án pedig a Batthyá-

ny-projekt zárásaként Köpcsénybe 
látogattunk a 7-8. osztályos tanu-
lókkal, pedagógusaikkal, Somfai 
Árpád plébános úrral, Szabó Imre 
volt iskolaigazgatóval és a tele-
pülésvezetőkkel, Kovács Andor 
Tamásné polgármester asszony-
nyal és dr. Odonics Aliz jegyző-
nővel. Találkoztunk Köpcsény 
polgármesterével is, aki ígéretet 
tett egy dunakiliti látogatásra. 
A templom diakónusa kalauzolt 
bennünket idén is a településen.  
A Batthyány-kastély, a kórház, a 
templomlátogatás volt a progra-
mok között. A kastély épületében 
folyamatos felújítás zajlik: a kon-
certterem után most az egykori, 
ma is pompás könyvtár adott igazi 
élményt a számunkra. A modern 
kórház udvarán, a templomban és a  
Batthyány-téren helyeztük el tisz-

teletünk jeleként koszorúinkat, és 
Batthyány-énekekkel emlékeztünk 
Dunakiliti neves szülöttjére.
Ha Köpcsény, akkor csokoládégyár 
és csokicsárda! Tudja ezt minden-
ki, így mi is. A gyárlátogatás után 
finom csokikat kóstoltunk, sze-
retteinknek vásároltunk, és irány 
haza Dunakilitire.
Köszönjük az ünnepség és az uta-
zás szervezését Szeitzné Szitás Má-
riának.

Egy hálás résztvevő

A Szigetköz Lelke Pálinkaház, ve-
zetője Rácz Ferenc és általa Du-
nakiliti sikerét hozta a X. győri 
Kantharosz Gála 2019. április 
4-én. Rácz Feri felvezetése nyomán 
1 millió Ft-ért kelt el az árverésen 

a Pálinkaház által a 10 éves jubi-
leumra felajánlott jellegzetes am-
forába töltött Barrique Szomolyai 
fekete cseresznye. Bár nem érte el 
a Barkóca berkenye tavalyi csúcsát 
(1.3 millió Ft), de így is nagy mér-
tékben hozzájárult az elesettek, a 
gyermekek, a fiatalok, a tehetségek 
támogatásának nagyszerű tettéhez.
Rácz Ferenc 2019 márciusában 
Burgenland párlatversenyéről is 
kiváló eredményekkel, sok-sok 
arany, ezüst és bronz minősítéssel 
tért haza. Szívből gratulálunk.
Ezzel is beigazolódott a Pálinkaház 
hitvallása:

„Tanulunk és tanulunk, mert a ta-
nulás mindig meghozza a gyümöl-
csét. 
A gyümölcsből pedig, mint tud-
juk, pálinkát lehet főzni.”
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farsang 2019.

Az óvó nénik jelmezben

A táncosok István bácsival Szülők bálja Szenior farsang

Ovis farsangi bál Hangjegyek az iskolai farsangon

EGYEsÜlETi HÍrEK

emléKeztünK a don-Kanyarnál elesetteKre

dunaKiliti élen jár a véradásoKban (is)

Meghatóan szép ünnepi műsorral 
emlékeztünk Dunakilitin a Don-
kanyarban elesett áldozatokra a 
helyi templomban. A megemlé-
kezésen a Dunakilitiért Egyesület 
Vegyeskara és Rajka-Feketeerdő 
Egyházközségének kórusa vett 
részt Mayer Gizella vezetésével, 

aki a főszervező is volt egyben. 
Dr. Horváth Borbála narrátorként, 
Kranner Bettina pedig csodás sza-
valattal működött közre. 
Méltó volt e megemlékezés azokra, 
akik önfeláldozóan szerették hazá-
jukat.

2019. jan. 26-án Véradó bankettet 
szervezett a Magyar Vöröskereszt 
területi és helyi szervezete Duna-
kilitin. Itt köszöntötték a véradó-
kat és a vöröskeresztes aktivistákat. 
Mihályi Mária térségi koordinátor 
elmondta, hogy a térségben 5300 
véradást regisztráltak 2018-ban. 

Dunakiliti a 23 településből álló 
csoportban és országos viszony-
latban is kiemelkedő eredményt 
ért el az 593 véradással. Ezt a vér-
adásszámot nemcsak a Sportcsar-
nokban szervezett évi háromszori 
véradással érte el Dunakiliti, ha-
nem azáltal is, hogy a Veritas Kft. 
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spOrT

Katasztrófavédelmi verseny

vÖrÖs csenge siKere

is csatlakozott a mozgalomhoz, 
és immár 2. éve minden műszak 
dolgozóinak szervez véradást. 
Köszönet ezért a gyárvezetésnek, 
Bánfi Mihály és Richard Grobauer 
igazgató uraknak és Stencinger Il-
dikónak, aki mindezt megszervezi 
pontos időbeosztással, tolmáccsal, 
pihenőidővel. A véradások szer-
vezője Dunakilitin Sebőkné Szitás 
Viola. Az ö legfőbb segítője pedig 
Holzschuszter Lászlóné. Mind-
erről már a Magyar Vöröskereszt 
Dunakiliti Szervezetének titká-
ra, Szitás Péterné beszélt, aki évet 
értékelt, és megköszönte minden 
aktivista segítségét. Külön kiemel-
te, és szép ajándékkal jutalmazta 
Grózer Ferencnét, aki 50 éve végez 
vöröskeresztes aktivista tevékeny-

séget a településen. Piri 19 évesen 
kezdte és a most 69 éves munka-
társ ott volt minden jelentős prog-
ramon, ahogy azt az ajándékba 
adott album is bizonyítja. Kovács 
Andor Tamásné polgármester 
szintén köszöntötte az ünnepelte-
ket, kiemelve, hogy a véradásokra 
testileg-lelkileg fel kell készülni az 
érintetteknek, nekünk pedig veze-
tőknek ki kell fejeznünk hálánkat 
az önzetlen cselekedetért. Külön 
köszöntötte és jó egészséget, hi-
tet, kitartást kívánt az ötvenéves 
jubileumot ünneplő Grózer Fe-
rencnének. Ilyen még nem volt a 
szervezet életében Dunakilitin, áll-
jon tehát példaként a fiatalok előtt. 
Annál is inkább, mivel a dunakiliti 
iskola a Magyar Vöröskereszt bá-

zisiskolája.
Az ünnepség finom vacsorával és 
hajnalig tartó zenés mulatsággal 
folytatódott.
Jó munkát kívánunk a vöröske-
resztes aktivistáknak a 2019-es 
évre, véradóinkat pedig várjuk eb-
ben az esztendőben is a véradáso-
kon a Sportcsarnokban.

2019. március 20-án a terüle-
ti Katasztrófavédelmi verse-
nyen általános iskolás és közép-
iskolás kategóriában összesen 
négy dunakiliti csapat vett részt 
a Mosonmagyaróvári Hivatá-
sos Tűzoltóparancsnokságon. A 
„Lánglovagok” középiskolás csapat 

I. helyen, a „Katasztrófák” középis-
kolás csapat a II. helyen, a „Men-
tősrácok” általános iskolás csapat a 
II. helyen, a „Katasztrófavédők” ál-
talános iskolás csapat a III. helyen 
végzett. Felkészítőik Bieber István-
né és Szeitz Ferenc voltak.

A Nemzeti Lovardában tartották 
Budapesten idén is az Országos 
Fedettpályás Díjugrató Bajnok-
ságot március 14-17. között, ahol 
Vörös Csenge, Linett nevű kancá-
jával az ifjúsági kategóriában nyert 
bronzérmet. A verseny minősítője 
a téli szezon alatt volt, a döntőbe 
végül a legjobb 30 juthatott be, 

ahol Linettel mindvégig hibátlanul 
lovagolt. Nehéz pályákat kellett tel-
jesíteni egész hétvégén, a ló viszont 
kitűnően ugrott, így az összevetés 
után a harmadik helyre rangsorol-
ták a lányt és hátasát.
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OlVAsNiVAló

dunaKiliti legfiatalabb hajszobrásza

Már régóta figyelem Purger Leven-
te (12) internetre feltöltött fényké-
peit az általa készített hajfonatok-
ról és a kontyokról. Rokonokkal 
nézegetjük, elismerően bóloga-
tunk, de a faluban is meg-megem-
lítik a 6. osztályos fiú tehetségét. 
Most megkerestem, kifaggattam, 
és Levente készségesen válaszolt is 
kérdéseimre.

S. A.: Honnan jött a frizurakészítési 
szereteted? Esetleg volt/van fodrász 
a családodban, akinek a munkássá-
ga megtetszett?
P. L.: A családban ugyan van fod-
rász, de nem tőle tanultam. Kis-
korom óta el szoktam kísérni az 
anyukámat és a mamámat a fod-
rászatba, elsősorban itt keltette fel 
érdeklődésemet a haj. Sok kislány 

unokatestvér van a családban, ők 
mind hosszú hajúak, úgyhogy volt 
kin gyakorolnom. Azért a fonás/
kontykészítés érdekel leginkább, 
mert ehhez azért ügyesség kell. 
Már óvodás koromban is nagy ér-
deklődést mutattam a gumiékszer 
iránt. Az apró kicsi gumikból kar-
kötőket, állatokat, színes figurákat 
készítettem.
S. A.: Konkrétan mit szeretsz a 
kontytűzésben, fonatokban?
P. L.: Kreativitásomat tudom álta-
la kifejezni: különbözőek lehetnek 
hajtípusok és színek szerint. Plusz 
minden nő szeret szépen kinézni.
S. A.: Frissen mosott hajjal szeretsz 
dolgozni, vagy inkább pár napossal, 
ami már nem csúszik annyira?
P. L.: Attól függ, hogy mit kell ké-
szítenem. A fonáshoz jobb, ha a haj 
nem csúszik, ellenben kontyhoz 
bármi jó. Hajhosszúságban min-
den ideális számomra.
S. A.: Mikor készítetted az első fri-
zurát rokonnak és vendégnek? Saját 
magadat próbálod fejleszteni, vagy 
esetleg segítenek tanácsokkal?
P. L.: Mikor a testvérem kicsi volt, 
már akkor is becsavartam a haját. 
Az ötleteket vendégektől és az in-
ternetről szerzem. Akik hozzám 

jönnek, vannak, akik teljesem rám 
bízzák magukat, de van olyan is, 
aki tudja, mit szeretne. Ha mutat-
nak egy internetről kinézett ötle-
tet, megoldom. Ha esetleg valamit 
nem tudok, utánanézek.
S. A.: Indultál már versenyen, egy-
általán létezik a korodbeli, nem fod-
rász tanulóknak szóló verseny?
P. L.: Még nem indultam. Egyről 
utólag hallottam. Viszont voltam 
egy olyan fodrászmesternél, aki 
vizsgáztathat: a fonatkészítést és 
a hajcsavarást nézte meg. Megdi-
csért, és azt mondta, hogy született 
tehetség vagyok. Lehet, ez most 
egy kicsit nagyképűen hangzik, de 
ő ezt mondta…
S. A.: Úgy hallottam, már külföldről 
is érkezett hozzád hölgy. Mesélnél 
erről?

virsli KuPa a sPortcsarnoKban
Január egyik hétvégéjén az Öregfi-
úk Focicsapat szervezésében Virs-
li Kupa került megrendezésre a 
Sportcsarnokban. A főszervező és 
az ötletgazda Varga Ferenc volt, a 
résztvevők pedig olyan helyi cso-

portok, akik hétről hétre bérlik 
egy-egy alkalommal a csarnokot, 
hogy kellemesen teljen az idő ba-
ráti körben. Ennek a délutánnak 
a célja is ez volt, hogy focizzanak 
egy jót, utána pedig elfogyasszák a 

finom virslit, amihez persze kelle-
mes nedű is dukált.
Jövőre minden résztvevő reméli a 
folytatást.
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P. L.: Egy Németországban élő er-
délyi magyar nő, aki egyben egy 
kedves ismerősünk. Facebookon is 
látta munkáimat, így már többször 
csináltam a haját.
S. A.: Mi volt a legkomolyabb, leg-
bonyolultabb munkád?
P. L.: Számomra az volt az egyik 
legnagyobb kihívás, amikor két 
évvel ezelőtt három, hosszú hajú, 
gimnáziumból ballagó lánynak fri-
zurát csináltam. A másik az, ami-
kor egy esküvőre készítettem több 
frizurát: az egyik a menyasszony 
tanúja volt, a másik koszorúslány, 
és két vendég, közülük az egyik 
pesti volt.
S. A.: Átlagosan számítva mennyi 
idő alatt készül el egy-egy konty?
P. L.: Körülbelül egy óra, mert előt-
te begöndörítem. A fonat kb. 15 
perc, ha nagyon hosszú haja van a 
lánynak.

S. A.: Hol szerzed be a szükséges 
(díszítő) kellékeket?
P. L.: Most a színes póthaj nagyon 
trendi - az unokatestvéreimnek  is, 
meg egy barátomnak és vendé-
gemnek is készítettem. A póthajat 
internetről rendelem, a legtöbb 
dolgot viszont fodrászkellékesnél 
szerzem be.
S. A.: Felnőttként fodrász leszel, 
vagy inkább hobbi lesz?
P. L.: Ezzel szeretnék foglalkozni 
felnőtt koromban, úgyhogy igen, 
szeretnék fodrász lenni. Még sok 
minden mást is meg kell tanulnom 
ehhez. Itthon minden támogatást 
megkapok tervemhez.
S. A.: Egy picit szeretnélek a virág-
kötészetről is kérdezni, mert úgy 
tudom, abban is jeleskedsz. Ez csok-
rok készítését jelenti, vagy inkább 
lakásdekorációkat?
P. L.: Engem nagyon vonz az ad-

venti készülődés, és ezért készítet-
tünk anyukámmal és testvérem-
mel különböző adventi koszorút, 
illetve ajtódíszt a családnak, de 
ezt már 4-5 éve szoktuk csinál-
ni. Ajándékba is szívesen adok, és 
szívesen készítek. Amikor kreatív 
dolgokat készítek, kikapcsolódom 
és feltöltődöm.
S. A.: Esetleg van valamilyen kelle-
mes történeted, ami ehhez kapcso-
lódik?
P. L.: Nagyon szerettem volna 
szőrmés anyaggal bevont adventi 
koszorút készíteni, és ezt anyukám 
segítségével 2018-ban meg is való-
sítottuk. 
S. A.: Láttam a képet. Lenyűgöző 
hatást kelt a fehér anyag és az ezüst 
díszek kombinációja! További sok 
sikert kívánok minden tervedhez!

Suri Andrea

nő ecsettel a Kezében

Akár egy festmény címe is lehetne 
cikkem címe, de inkább próbálom 
megragadni azt az életképet, ami 
a fejemben él, ha interjúalanyom 
jut eszembe. Tavaszi lapszámunk-

ban ezúttal Vassné Wilhelm Évával 
(35) beszélgettem, aki közgazdász 
diplomájával a Nyugat Takarék 
Szövetkezetben dolgozik. Ám ez a 
nő nemcsak okos, de tehetséges is: 
a számok világa mellett egy másik 
birodalomban, a képzelet, a krea-
tivitás birodalmában is otthonosan 
mozog. …ecsettel a kezében.
S. A.: Sokan tudják, hogy már ál-
talános iskolás korodban is szépen 
rajzoltál. Ki fedezte fel, hogy érde-
mes ezzel jobban foglalkoznod? 
V.W.É.: Már az általános iskolai 
rajztanárom, Kálmánné Gizike is 
felfigyelt a tehetségemre, és bizta-
tott a rajztudásom továbbfejleszté-
sére. 
S.A.: Mikor kezdtél a festészet felé 
orientálódni? Emlékszel rá, mi volt 

az első festményed témája? Mi vál-
tozott azóta?
V.W.É.: Amióta eszemet tudom, 
szeretek festeni. Csak az évek során 
lehetőségeim függvényében hol 
több időt, hol kevesebbet tudtam 
ezzel foglalkozni. Az első festmé-
nyem egy tengerpartrészletet ábrá-
zolt, vitorlással és egy kedves han-
gulatú mediterrán házzal. Azóta 
eltelt közel 20 év, és ez idő alatt sok 
minden változott: fejlődött a tudá-
som, szélesedett a témában való 
jártasságom, változott a látásmó-
dom, nőtt a különböző festészeti 
technikák alkalmazása terén a ru-
tinom. A festészetet kezdetekben 
hobbi szinten űztem, autodidakta 
módon tanultam, majd a kezde-
ti sikereket és érdeklődést köve-
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tően, törekedtem továbbképezni 
magam. Szakközépiskolás éveim 
alatt magánórákat vettem egy győ-
ri festőművésztől, majd több ki-
sebb kurzus után csatlakoztam egy 
festőtáborhoz. Munkásságomra 
legnagyobb hatással Bottyán Ma-
rianna plein-air (szabadban törté-
nő festés – a szerk.) festőművész 
volt. A tőle kapott tudással, és az 
instrukciói segítségével sajátítot-
tam el többek között a szabadtéri 
festészet technikáit, a fény-ár-
nyék törvényszerűségeit, mely a 
folytonosan változó látvány miatt 
rendkívüli önfegyelemre és gyor-
saságra nevelt. Több éve veszek 
részt különböző hazai és külföldi 
művésztáborokban, tagja vagyok a 
szlovákiai nagymegyeri művészte-
lepnek is.
S.A.: Egy tavalyi fényképen láttam, 
hogy akkor is művészeti táborban 
voltál. Mesélnél erről egy kicsit bő-
vebben?
V.W.É.: Több éve járok már tábo-
rokba, és hívnak művésztelepekre. 
Ez év januárjában Vonyarcvashe-
gyen voltam. Döntően festéssel, 
alkotással foglalkozunk ezekben a 
táborokban, ahol lehetőség van új 
technikák és kiváló festők, művé-
szek megismerésére. A jó hangu-
latú csapattal töltött idő, a közös 
tevékeny munka rendkívül ösztön-
zőleg hat.
S.A.: A napi rutin mellett hogy jut 
időd a művészetre is?
V.W.É.: A munka és a család mel-
lett igyekszem annyi időt festészet-
tel tölteni, amennyit lehetőség sze-
rint tudok. Ez a hétköznapokban 
általában az estéket jelenti, ill. hét-
végén jut egy kicsit több idő rá. So-
kat jelent nekem, hogy családom, 
férjem támogat ebben.
S.A.: Milyen festékekkel, anyagok-
kal dolgozol? 
V.W.É.: Több technikával (pasztell-

kréta, akvarell) kísérleteztem már, 
azonban festményeim túlnyomó 
részt olajjal, vagy akrillal készül-
nek. Mindig az adott témaválasz-
tás, valamint a téma vászonra 
történő gondolatbeli megfogalma-
zása után döntöm el, hogy milyen 
anyaggal, eszközzel készítem majd 
el az adott képet. Bizonyos esetek-
ben a különböző technikákat ve-
gyítem is, természetesen lehetőség 
szerint, figyelembe véve az egyes 
anyagok egymáshoz való viszo-
nyulását, „viselkedését”. Vászonra, 
farostra, kasírozott farostra készí-
tem a képeimet.
S.A.: A kívánt árnyalat kikeverését 
meg lehet tanulni, vagy ki kellett ta-
pasztalnod?
V.W.É.: Vannak törvényszerűsé-
gek, melyekre figyelni kell az al-
kotás során - ezek tanulhatóak, vi-
szont készítés közben látom, hogy 
a különböző színek külön-külön 
és együttesen milyen eredményt 
adnak. Egy idő után az ember 
megismeri a különböző gyártók 
termékeit, azt, hogy azokat hogyan 
keverje a kívánt árnyalat elérésé-
hez. Folyamatos a kísérletezgetés, 
tanulás, ettől is válik izgalmassá az 
alkotás.
S.A.: Mely színek állnak hozzád a 
legközelebb?
V.W.É.: Nehezen tudnék konkrét 
színeket megnevezni. Lehet, hogy 

a látott képekből a külső szemlélő 
lát domináló színeket, de ahhoz, 
hogy azok kiemelkedjenek, kell a 
többi is. A harmonikus összhatás 
megteremtésére törekszem.
S.A.: Amikor festesz, előtted van a 
lefestendő tárgy, vagy inkább elkép-
zeled azt, és úgy örökíted meg?
V.W.É.: Is-is, ha lehet így monda-
ni. Általában a festményeket egy 
alapból indítom (fényképről, élő 
modellről), amihez egy kicsit vagy 
hozzáteszek, vagy adott esetben 
módosítom, esetleg abból elveszek, 
így a képzeletem által kreált rész-
letek is megjelenhetnek. Inkább a 
hangulatát próbálom megragadni 
a témának, és ezt visszaadni a fest-
ményeken. 
S.A.: Rengeteg pozitív észrevételt 
kaptál/kapsz. Van olyan kommen-
tár, ami meghatározta a művészete-
det, illetve sokáig hordozta a jegye-
ket? 
V.W.É.: Igen, a festői munkássá-
gom során sok visszacsatolást kap-
tam, és igazán lélekemelő tapasz-
talni, hogy ilyen sok embernek 
tetszenek a festményeim. Az utób-
bi időszakban döntően mediterrán 
jellegű képeket készítettem, készí-
tek. Megfogott, vagy talán inkább 
magával ragadott ez a téma. Pár 
évvel ezelőtti nyaralásunk emlékét 
idézi fel bennem: hangulatos tera-
szok, ablakokból leomló virágok, 



21DUNAKILITI krónika • 2019. április

meleg nyári eseték - szinte a szerel-
mesévé váltam. Emellett szívesen 
készítek csendéleteket is.
S.A.: Van valamilyen alkotói filozó-
fiád, egyfajta mottó, amit követsz?
V.W.É.: Erre a kérdésre egy olyan 
gondolattal tudnék válaszolni, amit 
valahol az interneten olvastam, és 
amivel abszolút azonosulni tudok: 
„nem az a fontos, hogy mi és ho-
gyan van megfestve, hanem az, 
hogy meg legyen festve”, hisz talán 
egy művész szemén keresztül meg-
láthatunk olyan színeket, kompo-
zíciókat, melyek azáltal válnak ér-
zelmet közvetítővé, mesélővé, hogy 
vászonra kerülnek.

S.A.: Mi okoz nagyobb örömet: az 
alkotás folyamata, a végeredmény 
vagy a nézők reakciója?
V.W.É.: Szerintem ezek nem válnak 
el egymástól, az egész folyamatot 
végigkíséri. Talán a vizsgázáshoz 
tudnám hasonlítani: a hallgató 
megírja a dolgozatot, nagyjából 
érzi, hogy hogyan sikerült, viszont 
az osztályzás után tudja meg, hogy 
milyen teljesítményt nyújtott. Ta-
lán a festészetre is igaz ez. Van ben-
nem mindig egy kis drukk, hogy 
vajon milyen lesz a kép fogadtatá-
sa.
S.A.: Szerepeltél már kiállításokon 
kiállítóként? Mikor és hol volt ez?

V.W.É.: Igen, több alkalommal, társ-
kiállítókkal. Kilitiről indulva nagy 
utat tettem meg: 2016 decemberé-
ben Rajkán a Művelődési Házban, 
2017 márciusában Budapesten, a 
Rózsavölgyi Művelődési Házban, 
2017 áprilisában a nagymegyeri 
művésztelep zárókiállításán, ill. 
most januárban a vonyarcvashegyi 
művésztelep zárókiállításán.

Éva munkáinak egy részét a 2019-
es Múzeumok Éjszakáján, vagyis 
június 22-én tekinthetik meg a du-
nakiliti Közösségi Házban.

Suri Andrea

bÚcsÚ aPutól

Nyári estéken, amikor a teraszon 
ülve hallottuk, hogy megkondul az 
esti harangszó, apu kenetteljesen 
mindig csak annyit mondott: „Ne 
kérdezd, hogy kiért szól a harang: 
a harang érted is szól.” A mai na-
pon a harang őt búcsúztatja, 76 év 
örömét és bánatát, eredményeit és 
munkáját.
Azt hiszem, mindannyiunknak két 
arcunk van: egy, amit a családunk, 
a belső, személyes világunk felé 
mutatunk, egy pedig, amit a társa-
dalomnak, a külvilág felé.
Apunak az az arca, amely belső 

köre, a család felé fordult, sok meg-
próbáltatást látott. 18 év házasság 
után tragikus körülmények között 
vesztette el első feleségét, Imre, 
Melinda és Bálint édesanyját. 3 
gyerek apjaként megözvegyült, 40 
éves korában mindent újra kellett 
kezdenie. Majd ismét megházaso-
dott, elvette anyut feleségül.   
Apu másik arca őt mint egy fárad-
hatatlan, a közösségért tenni aka-
ró, ötletekben gazadag személyt 
jelenítette meg. Az elmúlt évtize-
dekben mint a Dunakilitiért Egye-
sület elnöke, majd egy ideig mint 
képviselő-testületi tag, szüntelenül 
gondolkodott kisebb-nagyobb ter-
vekben, amelyekkel Dunakiliti kul-
turális életét, örökségét akarta gaz-
dagítani. Különösebb képzettség 
nélkül, ösztönösen megértette azt 
a nagyon fontos gondolatot, hogy 
a civil élet akkor működik jól, ha 
egy közösség tagjai felfogják, hogy 
a „köz ügye, az ő ügyük is.” 
A rendszerváltás előtt, 1988-ban 
mint a Hazafias Népfront helyi 

szervezetének elnöke, kezdemé-
nyezte a később boldoggá avatott 
dr Batthyány-Strattmann László 
herceg emléktáblájának elhelyezé-
sét az iskola falán, amely a kom-
munizmus olvadásának időszaká-
ban is radikális lépésnek számított. 
Apu elmondása szerint, amikor fel-
vetette a tanácsülésen, hogy táblát 
kellene állítani a herceg emlékére: 
rövid időre megfagyott a levegő. A 
magyar rendszerváltás felé vezető 
bomlási folyamat egyik, helyi szin-
tű, szimbolikus aktusa volt ez.
Ebben a történetben is megmutat-
kozik az egyik olyan érték, amit apu 
egész életében fontosnak tartott, az 
emlékezés. Közösségi munkájában 
mindig az a cél vezette, hogy a régi 
idők emlékei ne vesszenek a fele-
dés homályába, hanem valamilyen 
formában tovább éljenek. Dunaki-
litit járva számtalan olyan helyet 
találunk, amely elhunyta után is a 
köz javára tett szorgos munkálko-
dását dicséri.
Itt kell megemlítenem többek 
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között az út menti keresztek fel-
újítását, az első temetői járda 
megépítését, gémeskutak és pihe-
nők rendbehozatalát, az 1956-os 
emléktábla ötletét és megvalósí-
tását, számtalan augusztus 20.-i 
ünnepség szónokának meghívá-
sát, a Timaffy László szigetközi 
néprajzkutató emlékére rendezett 
nagyszabású kiállítást, az 1896-os 
emléktábla felállítását a templom 
előtti tölgyfánál, a plébánosok sír-
jának lefedését, az I. világháborús 
kiállítást és a Szent Erzsébet-szo-
bor restaurálását. 
Apu fő művének az állandó fa-
lumúzeum kialakítását tartotta, 
amely emléket állít egy napjaink-
ra már eltűnt paraszti világnak. 
Apu társadalmi munkáit mindig 
nagy örömmel végezte, és hálás 
volt minden elismerésért, ezért 
2010 egyfajta csúcspont is volt az 
életében, hiszen abban az évben 
augusztus 20-án ő vehette át a Du-
nakilitiért Díjat.  
Mindez ékes példája a helyi szintű 
civil összefogásnak, annak, hogy 
apu olyan emberekkel együtt dol-
gozott, akik szintén fontosnak tar-
tották, hogy szabadidejükből és 
pénzükből áldozva közös munká-
val lakóhelyüket szebbé, élhetőbbé 
varázsolják. A család nevében sze-
retném megköszönni mindazok-
nak az együttműködését, támoga-
tását, akik az elmúlt évtizedekben 
ugyanezeket az értékeket vallva és 
apunak segítve, vele együtt mun-
kálkodtak ezeknek a terveknek a 
megvalósításán. 
Számomra mindig példaértékű 
volt apu elkötelezettsége a köz-
ügyek iránt. Történelemszeretete 
pedig olyan erőként hatott rám, 
amely személyes hivatásomat is 
nagy mértékben formálta.
Apu nemcsak a közügyekben for-
golódott, hanem egy végtelenül 

barátságos emberként kereste az 
alkalmakat a beszélgetésre, és örült 
mások társaságának. Rendkívül 
könnyen és fesztelenül ismerke-
dett idegenekkel. Egy alkalommal, 
amikor meglátogatott Budapesten, 
még csak 15 percet töltött a fővá-
rosban, de már a villamosmegál-
lóban eszmecserébe bocsátkozott 
egy vele egykorú férfival, és alig 
tudták abbahagyni a beszélgetést 
5 megállóval később. Örökre meg-
fogadtam azt a bölcsességét, hogy 
minden embert egyenlőként kell 
kezelni.  
Itthon, mint a vasárnapi kerekasz-
talok törzstagja a Zsigában, a fo-
cimeccseken mint egykori focista 
és törzsszurkoló sokat töltekezett 
kiliti baráti társaságában. Különö-
sen sok örömet szereztek apunak 
öregkori barátságai az óvári ter-
málban. Ahogy ő szokta mondani 
– a „termálos haverokkal” szer-
dánként úszni járt, és nemritkán 
órákat beszélgetett telefonon a fo-
ciról és az életről.
Különös időtöltése lett idős korá-
ra a madárvilág iránti érdeklődés. 
Nagy szeretettel olvasta Schmidt 
Egon ornitológus madármegfi-
gyelései alapján írt novelláit. Ez-
zel párhuzamosan egyre kevésbé 
mozdult már ki otthonról, mozgá-
sa sokat lassult, képzeletét a mada-
rak könnyed repülése vitte tovább. 
Ezek a novellák repítették vissza 
gyerekkori természeti élményei-
hez, sorkatonaságának tájaihoz, 
egy szóval, fiatal önmagához. 
Legfontosabb megemlíteni, hogy 
minden ötletének és tervének meg-
valósításában rendületlenül segí-
tette őt anyu, aki állandó támasza 
és segítsége, az utóbbi években pe-
dig már gyakran aktív résztvevője 
volt apu társadalmi munkájának. 
Sokszor éreztem gyerekkorom-
ban, hogy ketten kicsit túlvállalták 

magukat, mert állandóan munkál-
kodtak valamin, és rengeteget dol-
goztak minden nap. Apunak bele-
fért az életébe 40 év művezetés az 
óvári Motimnál, 26 év szódázás és 
15 év karácsonyfa-árusítás. Utolsó 
időszakában pedig az egyetlen do-
log, ami igazán fontos volt neki, az 
anyu jelenléte volt. Neked, anyu, 
szeretném megköszönni elévül-
hetetlen és elfelejthetetlen mun-
kátokat, közös erőfeszítéseiteket 
a hétköznapokban, és különösen 
azt, hogy aput öregségében, meg-
fogyatkozott erejében annyit tá-
mogattad, vigyáztál rá, és mindig a 
kedvében jártál. 
Az utóbbi időben, ha valami si-
került apunak, egy terve vagy va-
lamilyen elképzelése megvalósult, 
esetleg valamiért valakitől elisme-
rést kapott, akkor könnyes szem-
mel mindig azt mondta nekem, 
„Kisfiam, hát én ott a mennybe 
mentem!” Most – fő művének, éle-
tének lezárásával, visszatérve Te-
remtőjéhez – hittel reméljük, hogy 
ugyanezekkel a szavakkal búcsúzik 
tőlünk, „én a mennybe mentem.” 

Dunakiliti, 2019. március 2.
Varga Benedek
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aKiKet a gólya hozott

Rusznyák Júlia 2019. 01. 06-án 
született édesanyja, Rusznyák-
Takács Lilla, édesapja, Rusznyák 
Mihály, és négyéves nővére nagy 
örömére. Júlia egy mindig vidám, 
mosolygós baba.

A kis Takács Gábor 2019. február 
22-én született Bieber Katalin és 
Takács Gábor második gyerme-
keként. Nővére is nagyon szereti, 
megnyugtatja a picit, ha Abigél kö-
rülzsongja. A napsütést is nagyon 
élvezi, szeret a babakocsiban a csa-
láddal sétálni. 

Szabó Bálint 2019. 01. 04-én jött 
a világra Szabóné Losó Szilvia és 
Szabó Bálint második gyermeke-
ként. Nővére nagyon szereti, ha 
éppen nem alszik, mondókázik és 
énekel neki.

Szokoli Vince 2018. december 28-
án született. Édesapja Szokoli Bá-
lint, édesanyja Molnár Katalin. Két 
nővére van: Sarolta és Júlia, akik 
nagy szeretettel fogadták.

Herczeg Dani fotói

Pogácsa recePteK
Tejfölös pogácsa

1dl tejet meglangyosítunk, be-

lemorzsolunk 4dkg  élesztőt. 60 

dkg lisztet elmorzsolunk 25 dkg 

margarinnal, hozzáadunk 1 tojást, 

1ek sót, 2dl tejfölt meg a felfut-

tatott élesztőt. Jól összegyúrjuk, 

ujjnyi vastag lappá nyújtjuk, 5 cm 

átmérőjű formával kiszúrjuk. Sütő-

papírral bélelt tepsire egymástól 

kis távolságra rakjuk. Letakarva 

egy órát kelesztjük, majd a tetejét 

lekenjük 1 tojássárgájával. Piros-

paprikát, köménymagot szórha-

tunk rá. Előmelegített 180 fokos 

sütőben 15-20 perc alatt meg-

sütjük.

Túrópogácsa

50 dkg lisztet, 10 dkg zsírt, 50 dkg 

túrót, kevés langyos tejfölben fel-

futtatott 4 dkg élesztővel, sóval, 1 

egész tojással összegyúrunk. Gyú-

rás közben még szükséges lesz 

TöpörTyűs pogácsa

Cukros tejben felfuttatunk 3 dkg 

élesztőt. Fél kg lisztet, 25 dkg darált 

töpörtyűt, 2 tojás sárgáját, egy kis 

pohár tejfölt, 2 teáskanál sót meg-

dagasztjuk a felfutott élesztővel, és 

ha még szükséges langyos tejjel. Ha 

megkelt kinyújtjuk és vékonyan meg-

kenjük zsírral. Feltekerjük, mint a ka-

lácsot, végeit behajtogatjuk. Rövid 

kelesztés után újra kinyújtjuk kb. 2 cm 

vastagra, berácsozzuk a tetejét és 

a fehérjével megkenjük. Szaggatjuk 

és 180 fokon sütjük.

további langyos tejföl hozzádolgo-

zása, amíg egy jól dolgozható nem 

túl kemény tésztát kapunk. Langyos 

helyen kelni hagyjuk, majd átgyúrás 

után kinyújtjuk, a tetejét késsel berá-

csozzuk és tojás sárgával megkenjük. 

Szaggatás után sütőpapírral bélelt 

tepsiben 180 fokon szép sárgára 

sütjük. Kiadós és sokáig friss marad.
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hÚsvéti gondolat

Jézus mondja: „Én vagyok a feltá-
madás és az élet!-Mindaz, aki belém 
vetett hittel él, nem hal meg örökre!” 
avagy Gáspár Gusztáv dunakiliti 
plébános vértanúsága (1948).
Családjával az első világháború 
után települt át az ország mai te-
rületére. Budapesten érettségizett. 
Teológiai tanulmányait Eszter-
gomban végezte, 1933. június 25-
én szentelték pappá. Káplánként 
szolgált Balassagyarmaton, 1936-
1946. között a budapesti Werbőczy 
Gimnázium hitoktatója, 1943-tól a 
Magdolna Baleseti Kórház lelké-
sze is volt. Népszerű szónokként a 
kommunista hatóságok el akarták 
távolítani az ifjúság köréből. 1947-
ben hamis vádakkal letartóztatták, 
majd a Buda-Déli Központi Inter-
nálótáborba hurcolták. 1948 már-
ciusi szabadulása után rendőrségi 
felügyelet alá helyezték.
Mindszenty hercegprímás 1948. 
május 1-jei hatállyal Dunakilitire 
küldte plébános-helyettesnek (az 
egyházi jog szerint a plébános-he-
lyettes teljes joggal betölti a plé-
bánosi jogkört). Dunakiliti akkor 

filiális hely volt. A káplán Várhegyi 
István, akinek ez volt az első káplá-
ni helye. Gáspár Dunakilitiről eze-
ket írja: „Isten kegyelméből még 
csak egy hónapja vagyok itt. Nincs 
más vágyam, mint csendesen dol-
gozni. Ennek neki is kezdtem.”
Gáspár Gusztáv 1948. október 25-
én a délutáni órákban elhagyta 
Dunakilitit. Hogy miként történt, 
azt leírja Szabó László, akinek a 
családja jó kapcsolatban volt a he-
lyi plébánossal: „Édesapám lovas 
kocsival vitte a papokat papi gyű-
lésekre, vasútállomásra. Elmon-
dásából megtudtuk, hogy 1948-
ban egyik nap Gáspár plébános 
nálunk járt, és kérte édesapámat, 
hogy másnap vinné át őt Rajkára. 
Rajkán meg akarta őt várni, hogy 
dolga végeztével visszahozza, de ő 
azt mondta: »Menjen haza, István 
bácsi! Majd valami lesz.«
Igazában ő ekkor az újabb letar-
tóztatás elől Ausztriába menekült, 
ahol hívőknek álcázott magyar 
titkosrendőrök átcsalták a szovjet 
zónába, elfogták, majd hazacsem-
pészték. Budapesten a népbíróság 
életfogytiglani börtönbüntetésre 
ítélte. A váci fegyházban súlyosan 
megbetegedett, és orvosi segítség 
hiányában, a mostoha körülmé-
nyek miatt elhunyt.
2001-ig jeltelen sírban feküdt a váci 
rabtemetőben, ekkor földi marad-
ványait beazonosították, és újrate-
mették. Az újratemetés alkalmával 
Paskai László bíboros ezeket írja: 
„Úgy rendelkezem, hogy a köztisz-
teletnek örvendő vértanú papom 
annak az Esztergomi Prímás Bazi-
likának a kriptájában kapjon végső 
nyugvóhelyet, ahol elődöm 1933. 
június 25-én pappá szentelte.”

aKiKtől fájó 
szívvel bÚcsÚzunK...

Emléküket 
szívünkben őrizzük.

RANyÁK SÁNDORNÉ
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SZOKOLI FRIGyES
TÉGLÁS FERENCNÉ
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SCHREINER LÁSZLÓ
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És eljött az a nap, 2001. június 19., 
kedd 10 óra, amikor őt, akit 50 év-
vel ezelőtt ávós pribékek titkon egy 
sírgödörbe dobtak, a „Te Deum” 
hangjai mellett, közel 100 paptest-
vére, tanítványai és hívei kísérték 
utolsó nyugvóhelyére. A kriptá-
ban, Gáspár Gusztáv érckoporsója 
előtt fehér márványtábla hirdeti 
II. János Pál pápa szavaival: „Isten 
ügyének katonája”

Somfai Árpád plébános 
2019. április 5.


